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چرا »هفت ســامورایی« فیلم مهمی اســت؟ دلایل بسیاری دارد. 
نمایش فیلم در جشــنواره فیلم ونیز در ســال 1954هم کیفیت 
ســینمای ژاپن را به منتقدان غربی یادآوری کــرد و هم به تثبیت 
جایگاه کارگردان و ستاره فیلم، توشیرو میفونه منجر شد. با اینکه 
داستان فیلم در قرن 16می گذرد، فیلم به معرفی دوباره ژاپن به غرب، 
بعد از تحقیر سنگین اشغال به دست نیروهایی آمریکایی )1945تا 
1952( کمک کرد. ترکیب اکشــن هیجان انگیز و داستان قوی، انسان گرایی و 
قهرمان پروری فیلم، مدلی را برای بیشتر تولیدات سینمای اکشن دهه 1960 
فراهم ساخت. همچنین تکنیک های فیلمبرداری و تدوین کوروساوا فیلمسازان 

بسیاری را در سراسر جهان به خصوص در هالیوود تحت تأثیر قرار داد.

طبق آنچه دانلــد ریچی، منتقد متخصص ســینمای ژاپن 
نوشته، مشکلات تولید »هفت ســامورایی« به افسانه بدل 
شده است. ســاخت فیلم بیش از یک ســال طول کشید و 
گران ترین فیلمی شد که استودیو »توهو« تا آن زمان تولید 
کرده بود. وقتی ســاخت فیلم به طور کامل تمام شد، عنوان 
گران ترین فیلم تاریخ ســینمای ژاپن بــه آن تعلق گرفت. 

هزینه های سرسام آور فیلم باعث نگرانی مدیران استودیو 
شــده و آنها را متقاعد کرده بود که تنها راه صرفه جویی 
در هزینه ها بازگرداندن کوروســاوا به توکیو بود. بیشتر 
فیلم نه در استودیو بلکه در لوکیشن هایی خارج از توکیو 
فیلمبرداری شــد که همین هزینه ها را افزایش می داد. 
کوروســاوا تهدید کرد که اگر بخواهند دخالتی در کارش 

کنند، اســتعفا خواهد داد. او بعدا درباره دشــواری 
فراوان ساخت فیلمی ســرگرم کننده گفت: 

»همیشــه چیزی اتفاق می افتد. اسب 
کافی نداشتیم و یک بند باران می آمد. 
این از آن فیلم هایی بود که ســاختش 
ز در ایــن کشــور غیرممکن اســت.«  با

به گفته ریچی، احتمالا با این فیلم بود که لقب »امپراتور« 
به واســطه راه و روش دیکتاتورمآبانه اش به کوروســاوا 
داده شــد. گفته می شــود که هیچ یک از اعضای گروه 
فیلمبرداری هرگز از این لقب بــرای خطاب قرار دادن 
کوروساوا اســتفاده نکرده بود، اما مطبوعات ژاپن بودند 
که از آن اســتفاده کردند و هنوز هم استفاده می شود. 
کوروساوا رفتاری قلدرانه با استودیو داشت. او ســتایش کننده فشاری بود که 
میزوگوچی به استودیو می آورد و خودش هم همین روال را در پیش گرفته بود.

فیلم اکران موفقی داشت و تماشاگران از آن استقبال کردند، 
ـ که عموما متوجه ایده اصلی فیلم  اما اغلب مطبوعات ژاپن ـ
ـ به آن تاختند. حتی قبل از پایان فیلمبرداری،  نشده بودند ـ
مطبوعات فیلم را هدف حملات خود قرار دادند و به پول زیادی 
که صرف آن شده بود، خرده گرفتند. واقعیت هم این بود که 
بودجه فیلم 7برابر بودجه فیلم هــای تاریخی متداول در آن 
دوران بود. کوروساوا به این انتقادات اینطور پاسخ داد: »چرا که 
نه؟ مدت ها دنبال شکار لوکیشن مناسب بودم. لوکیشن باید بی نقص باشد و کارگردان 
هم باید ماه های زیادی را صرف شکار یک لوکیشــن مناسب کند. چرا که نه؟ اینکه 
هزینه ای ندارد.« وقتی گفتند او پول زیادی خرج کرده، در جواب درآمد: »همین که 
سعی می کنی کیفیت بصری فیلمی را بالا ببری، مطبوعات به تو حمله می کنند که چرا 
پول زیادی خرج کردی. من تلاش خودم را می کنم که در چارچوب بودجه تعیین شده 

کار کنم، اما همیشه چیزی اتفاق می افتد و خرج فیلم بالا می زند.« 

برعکس اغلــب منتقدان ژاپنی، غربی ها عاشــق فیلم 
شــدند. دانلد ریچی آن را بهترین فیلم تاریخ سینمای 
ژاپن می دانست. بعدها، نوئل برچ، منتقد و نظریه پرداز، 
کوروساوا را استاد تمام عیار سینمای بعد از جنگ ژاپن 
معرفی کرد. فیلم آنقدر به شــهرت رســید که نسخه 
آمریکایی اش با نام »هفــت دلاور« به کارگردانی جان 
استورجس با بازی یول براینر، استیو مک کوئین، چارلز 
برانسون، جیمز کابورن، ایلای والاک و... ساخته شد. جالب است که قبل از آن، 
نسخه کوتاه شده ای از فیلم کوروساوا با نام »هفت دلاور« در غرب اکران شده بود.

70 سالگی 7سامورایی
روایتی از جدال امپراتور سینمای ژاپن با مطبوعات 

ناصر احدیگزارش
روزنامه نگار

چاقو روی بوم
چرا نمایشگاه های نقاشی مسعود کیمیایی اتفاق مهمی است؟

نقاشــی های مســعود کیمیایی از 9 تــا 20 آذر در نمایشــگاه 
»جســدهای جاندار« روی دیوارهای گالری ثالث می رود؛ اما چرا 
این نمایشگاه نقاشــی اهمیت دارد؟ این نخســتین بار نیست که 
کیمیایی نقاشی هایش را به نمایش می گذارد. نخستین بار در آذر 
1400نقاشی های کیمیایی در گالری گلستان به نمایش گذاشته 
شد. افتتاحیه این نمایشــگاه در 5آذر 1400بود که عده زیادی از 
علاقه مندان کیمیایی در مقابل گالری گلســتان تجمع کردند. در 
این نمایشــگاه 21تابلو از کارهای کیمیایی بــه نمایش درآمد که 
بین 90 تا ۳20 میلیون تومان قیمت گذاری شده بودند و کاتالوگ 
نمایشگاه ،حاوی تصاویر چاپ شده نقاشی هایش نیز 200 هزار تومان 

به فروش می رسید.

نمایشگاه اول در گالری گلستان

لیلی گلســتان، مدیر گالری گلســتان درباره نقاشی کیمیایی به 
خبرآنلاین گفــت: »از دیــدن کارها حیــرت کردم،چون عنصر 
غالب شان تخیل و رنگ بود و دقیقا خودِ مسعود بودند؛ آدمی که همه 
عمرش خیالبافی و قصه گویی کرده و فیلم های درجه یک ساخته 
است. نقاشی ها به نظرم خودِ مسعود بودند و بازی نکرده بود. مسعود 
هیچ ادعایی در زمینه نقاش بودن ندارد و گفت خودم و فیلم هایم را 
روی بوم کشیده ام و واقعا هم همینطور است و کاردهایی که روی 
بوم است، واقعا امضایش است.« از دید زیبایی شناسی، نقاشی های 
کیمیایی واجد ارزش نبودند و بیشتر از نقاشی ها، نقاش شان مهم 
بود. خود کیمیایی هم درباره این نمایشگاه گفت: »من نقاش نیستم 
و نقاشــی کار من نیســت اما وقتی درونم به من می گوید، نقاشی 
می کنم. از 17، 1۸ سالگی نقاشی می کردم. خیلی دوست داشتم و 

زنگ نقاشی در مدرسه برایم بهترین زمان بود.«

نمایشگاه دوم در گالری آریانا

دومین نمایشگاه نقاشی کیمیایی در 14تیر 1401در گالری آریانا 
افتتاح شد. مثل نمایشگاه قبلی کیمیایی، عده ای نقاشی هایش را 
خام و به دور از نگاه زیبایی شناختی توصیف کردند. در یکی از معدود 
واکنش های مثبت به این نمایشــگاه چنین نوشــته شد: »مسئله 
کیمیایی چه در فیلم ها و چه در آثار غیرسینمایی اش، معمولا از دل 
اجتماع می آید و پیوندی معنادار با جامعه دارد؛ نه به این معنا که 
الزاما به حوادث و رخدادهای روز واکنش نشان می دهد )که گاهی 
هم دقیقا همین کار را انجام می دهد( بلکه در سطحی فراتر، نگاهی 
کلان تر و جامع تر از واکنش های ژورنالیستی مرسوم به موضوعات 
روز جامعه ایــران دارد و برخلاف دیــدگاه منتقدانش، نگاهش به 
آینده است؛ نه گذشته. البته که دلبسته گذشته است و امروز را هم 
در زاویه دیدش قرار می دهد، اما تصویر گذشــته و تفسیر امروز، با 
چشم اندازی از آینده همراه می شود؛ این دقیقا همان چیزی است که 

از آن به عنوان پیش بینی های تاریخی کیمیایی نام برده می شود.«

نمایشگاه سوم در گالری ثالث

اکنون مسعود کیمیایی در نمایشگاه »جسدهای جاندار« بار دیگر 
نقاشی هایش را عرضه می کند. بعید اســت اتفاق خاصی در مهارت 
نقاشانه کیمیایی افتاده باشد. مهم خود کیمیایی است که دست از 
جنب و جوش برنمی دارد. نقدها و نظرات منفی هم برایش اهمیتی 
ندارد. مطمئنا جدا از کیفیت نقاشی های کیمیایی، صرف برگزاری 
نمایشگاهی به نام او خبرساز است و توجهات را جلب می کند. البته 
کیمیایی و دوستدارانش باید پذیرای نقدها هم باشند. وقتی کیمیایی 
اصرار دارد که نمایشگاه نقاشی برگزار کند و آثارش قیمت گذاری هم 

می شود، طبیعی است که نقاشی هایش داوری خواهد شد. 

تئاترکوتاه تر  از گزارش

نقد خبر

سعی کرده ام کار دم دستی انجام ندهم
داریوش فرهنگ، کارگردان و بازیگر:  شــخصا همیشــه ســعی کرده ام به شــعور و فهم مردم احترام بگذارم، 
کارهای دم دستی انجام ندهم و سطح بازیگری ام را پایین نیاورم ؛زیرا معتقدم هنرمندان چشم و گوش مردم 

و آینه ای در برابر اجتماع هستند./ مهر 

»طوبی« در مأموریت اصلی خود موفق عمل کرده است
سید حامد حسینی، تهیه کننده سریال »طوبی«:  سریال باید در روایت و پایان خود موفق باشد. ممکن است ما به عنوان 
منتقدین ضعف های ســریال را بفهمیم، اما مخاطبان عادی چنین برداشــتی نداشته باشــند. با توجه به تجربه ای که در 
حوزه سینما و سریال سازی داریم، می دانیم که این سریال در ماموریت اصلی خود موفق عمل کرده است./ سینما پرس  

  برپایی »مجلس عزای پروین«
در فرهنگسرای اندیشه 

تئاتر »مجلس عــزای پروین« 
کاری از گروه فرهنگی و هنری 
ریاحیــن، ۸ تــا 17 آذر ماه هر 
روز در 2 نوبت در فرهنگسرای 
اندیشــه به روی صحنه می رود. 
این نمایش که به مناسبت ایام 
فاطمیه و با شــعار »وسط این 
همه مرد که شــانه به شانه  هم 
ایســتاده اند، کاری از یــک زن 

برنمی آید...« آماده شده وصرفا برای بانوان روی صحنه می رود.
در خلاصه داســتان تئاتر »مجلس عزای پرویــن« که متن آن را 
امیرحسین آلادپوش و سیدمرتضی هاشمی گلپایگانی نوشته اند 
چنین آمده است: »من عمرمو با هراس مرگ گذروندم خانوم جون. 
هول و ترس، یه بار، دوبار، صدبار... بارصدویکم می بینی ترست کمتر 
شده. بار دویستم حس می کنی کم کم دیگه ازش نمی ترسی. بعد 
چند سال می شه بخشی از وجودت. اگه نباشه انگار یه چیزی کمه. 
حالت خوش نیست وقتی حرف مرگ و اینا نمی شه. مرگ می شه 

یه تیکه بزرگ از زندگیت. مگه آدمیزاد از زندگی می ترسه؟...« 
ثمین علما، کارگردان »مجلس عــزای پروین« درباره این نمایش 
می گوید: »زن طی تاریخ، بنابر مقتضیات فرهنگ حاکم بر جوامع، 
در حاشیه تحولات قرار داشته و خود نیز این موضوع را به عنوان یک 
حقیقت غیرقابل تغییر و اجتناب ناپذیــر پذیرفته بود. ولی آیا این 
پیش فرض قدیمی صحیح اســت؟ آیا واقعا زنان در طول تاریخ در 
حاشیه بوده اند و نقشی مؤثر نداشته اند؟ ما در مجلس عزای پروین 
به دنبال پاسخ این پرسش هستیم.«  گروه فرهنگی و هنری ریاحین 
پیش از این »شیشه های شهر سنگی«، »میراث یغمازده« و »دنیا 
پیره مرد است« را روی صحنه برده  بود. علاقه مندان به تماشای این 

نمایش ویژه بانوان، می توانند از سامانه تیوال، بلیت تهیه کنند.

آغاز اکران »آذر هفت صبح«

آیین رونمایی و اکران افتتاحیه فیلم ســینمایی »آذر هفت 
صبح« به کارگردانی مسعود فرجام با حضور سازندگان اثر، 
جمعی از هنرمندان و اهالی رســانه توسط گروه سینمایی 
هنر و تجربه در پردیس ســینمایی چارسو برگزار شد. فیلم 
ســینمایی »آذر هفت صبح« با حضور بازیگرانی همچون 
روشنک گرامی، سام حسامی، الهه افشاری، آزاده سدیری، 
آذرخش فراهانی، شــقایق فراهانی، مالک ســراج، حسین 
دالمن ساخته شده است و روایتی غیرخطی از زندگی 5جوان 
است که تصمیم ها و انتخاب هایشــان برای آنها سرنوشت 

متفاوتی را رقم می زند.
اکران این فیلم از امروز در گروه سینمایی هنرو تجربه آغاز 
می شود. مسعود فرجام درباره »آذر هفت صبح« گفت:»این 
فیلم در 2شب روایت می شود و تمام فیلم به صورت شبکاری 
و در شب ساخته شــده اســت. روایت فیلم غیرخطی و در 
واقع روایت قصه 5جوان اســت که در اثریک تصادف با هم 
آشــنا می شــوند و تصمیماتی که می گیرند باعث می شود 

زندگی شان نابود شود و مسیرشان تغییر کند.«

»هفت سامورایی«، شاهکار آکیرا کوروساوا، محصول سال 1954، امسال 70ساله 
شد. فیلم های کمی در تاریخ سینما هستند که در بازنگری تاریخی می توان دید 
در استفاده از تکنیک های سینمایی و مفهوم آنچه سینما توان دستیابی به آن 
را دارد دگرگونی ایجاد کرده اند. چنین فیلم هایی چندین نسل از فیلمسازان 
موفق را تحت تأثیر خود قرار داده اند و با گذر زمان از اهمیت شان کاسته نشده و 
تلاش هایی برای تقلید یا سرمشق گرفتن از آنها صورت گرفته است. فیلم هایی 
مثل »رزمناو پوتمکین«، »همشهری کین«، »رم، شهر بی دفاع« و »ازنفس افتاده« 
از این نوع فیلم ها هستند. »هفت سامورایی« هم به این دسته از فیلم ها تعلق 
دارد و کارگردانش، کوروساوا، در کنار آیزنشتین، ولز، رسولینی و گدار در زمره 
کارگردانان بزرگ تاریخ سینما قرار می گیرد. 5نکته از »هفت سامورایی« را به 

مناسبت 70سالگی آن مرور کرده ایم:

 کوروساوا:
همین که سعی 
می کنی کیفیت 
بصری فیلمی 
را بالا ببری، 

مطبوعات به تو 
حمله می کنند 

که چرا پول زیادی 
خرج کردی. من 
تلاش خودم را 
می کنم که در 

 چارچوب
 بودجه 

تعیین شده کار 
کنم، اما همیشه 

چیزی اتفاق 
می افتد و خرج 
فیلم بالا می زند

سینمای ایران 

  »هرچی تو بگی«
یک فیلم مفرح خانوادگی 

فیلم »هرچی تو بگی« به کارگردانی مرتضی آتش زمزم این روزها 
در مرحله صداگذاری است. رضا بابک، نعیمه نظام دوست، بهراد 
خرازی، سیاوش چراغی پور، سپیده مظاهری، شیما جوهری فرد، 
)باحضور( جمشید صدری و مهدی باقربیگی ترکیب بازیگران 
اصلی فیلم را تشکیل داده اند و بازیگران کودک فیلم محمدسام 
سنایی، مانلی پورکبیریان، ادن شمیان، رادمهر دانایی فر و پندار 
آتش زمزم هستند. این فیلم محصول بنیاد سینمایی فارابی و در 
ژانر کودک و نوجوان ساخته شده است. مرتضی آتش زمزم درباره 
تازه ترین فیلمش به مهر گفت:» هر چی تو بگی« محصول بنیاد 
سینمایی فارابی است و آنها باید درباره ثبت نام آن در جشنواره 
تصمیم بگیرند، امــا ما این اثر را با هدف اکران در ســینماهای 
عمومی ساخته ایم. مخاطب این فیلم کودکان و نوجوانان هستند 
و ما قصد داریم در این شرایط سینمایی یک فیلم مفرح خانوادگی 
داشته باشیم. به عنوان کسی که چندین دوره در جشنواره فیلم 
فجر حضور داشته اســت می دانم که بیشتر فیلم های سینمای 
بدنه در این رویداد دیده می شوند و آثاری مانند »هرچی تو بگی« 

فضای متفاوتی نسبت به این جشنواره دارند.
فیلم های کودک و نوجوان برای دیده شدن جشنواره تخصصی 
اصفهان را دارند اما اگر جشنواره فیلم فجر بخواهد امسال سبد 
رنگارنگی از فیلم ها را داشته باشــد، »هرچی تو بگی« بهترین 
گزینه اســت. حال باید منتظر بمانیم و ببینیم که رویکرد آقای 

منوچهر شاهسواری برای جشنواره امسال چیست. 

ساخت دنباله »میلیونر زاغه نشین« 
ساخت دنباله ای بر فیلم»میلیونر زاغه نشین«که  موفق  به کسب  سینمای

اسکار شد، در دستور کار قرار گرفت. امتیاز ساخت تولیدی تلویزیونی  جهان 
بر مبنای این فیلم نیز به دســت آمده است. فیلم سینمایی »میلیونر 
زاغه نشین« به کارگردانی دنی بویل در سال200۸، درباره جوانی فقیر است که در برنامه 
»چه کسی می خواهد میلیونر شود؟« هند وارد رقابت شده و با تجربیات زندگی اش موفق 
می شود تا پاسخ ها را بدهد. این فیلم ۸جایزه اسکار ازجمله بهترین فیلم و کارگردانی را 
به دست آورد و دیو پاتل را به دنیای سینما معرفی کرد. ای.آر.رحمان، آهنگساز فیلم هم 
برنده 2جایزه اسکار در بخش بهترین موسیقی متن و بهترین ترانه برای »جی هو« شد. 
این فیلم همچنین برنده 7جایزه بفتا و 4جایزه گلدن گلوب شد. کمپانی »بریج7« امتیاز 
ساخت این فیلم و سریال را به دست آورده است. این کمپانی با مدیریت سواتی شتی، 
مدیر سابق نتفلیکس و گرنت کسمن، امتیاز تولید دنباله سینمایی و اقتباس تلویزیونی 
را از »ســلادور« بریتانیا خریده اند. این فیلم بر مبنای کتاب »پرسش و پاسخ« نوشته 
ویکاس سواروپ ساخته شد.  درباره اینکه دو پاتل و فریدا پینتو در دنباله فیلم حضور 
دارند یا خیر چیزی گفته نشده، اما قرار است داستان فیلم درباره فصل تازه ای از زندگی 
جمال باشــد. اوایل این ماه، کن داونپورت، تهیه کننده برنده تونی، حقوق ساخت یک 
موزیکال جدید برمبنای این فیلم را به دست آورد اما این جدا از قرارداد »بریج7« است.

شارلیز ترون در فیلم نولان 
 شارلیز ترون به گروه بازیگران فیلم آینده کریستوفر نولان که 

برای یونیورسال ساخته می شــود، پیوست. این بازیگر برنده هالیوود
اسکار به گروه مشهوری که شامل مت دیمون، تام هالند، آن 
هاتاوی، زندایا، لوپیتا نیونگو و رابرت پتینســون اســت، ملحق شد. جزئیات 
داستان فیلم کاملا مخفی نگه داشته شده و صحت اطلاعات پراکنده ای که از 

آن منتشر شده نیز روشن نیست.
تاریخ شروع تولید فیلم نیمه اول ســال2025 پیش بینی شده و یونیورسال 
تاریخ اکران در ســینماها را 17ژوئیه2026 تعیین کرده اســت. اگرچه این 
فیلم نخســتین همکاری نولان و ترون اســت، اما این بازیگــر در فیلم های 
متعددی برای کمپانی یونیورســال نقش آفرینی کرده کــه »بلوند اتمی«، 
 »سفید برفی و شکارچی« و چندین قسمت از فرانچایز »سریع و خشمگین« 

ازجمله آنهاست.
شارلیز ترون بازیگر، تهیه کننده و فعال حقوق بشر از آفریقای جنوبی برای بازی 
در فیلم »هیولا« اسکار برده و برای »بمبشل« و »سرزمین شمالی« نامزدی 
اسکار را کسب کرده است. وی بازیگر نقش نمادین فیوریوسا در »مکس دیوانه: 

جاده خشم« هم بوده است.

 ۱۹۵۴
 برنده

  شیر نقره ای جشنواره 
فیلم ونیز

 ۱۹۸۲
 سومین فیلم برگزیده

 تاریخ سینما در نظرسنجی 
سایت اند ساوند

 ۲0۱۸
بهترین فیلم غیر انگلیسی زبان 

 تاریخ سینما در نظرسنجی
 بی بی سی از منتقدان

تابلوی افتخارات 

صفحه آرا: بهروز قلی پور


